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SZENT IMRE HERCEG                               C év                        1– 4 oldal 

 

Olv.: 2Tim 4,10-17b – Lk 10,1-9 

A hetvenkét tanítvány szétküldése  
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Köszönjük meg a Jóistennek a készséget, hogy itt vagyunk, mert 
találkozni szeretnénk az Istennel és egymással, valamit szeretnénk megérteni, vagy legalábbis 
megsejteni Szent Imre üzenetéből. Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket, bánjuk meg bűneinket, 
hogy méltóképpen ünnepelhessük az Úr szent titkait! 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Izgalmas kalandra vállalkozunk mindannyian, akik itt vagyunk, hiszen 
szeretnénk megfejteni, mi Szent Imre üzenete napjainkban. Valójában fiataloknak kellene 
erről beszélni – nincsenek sokan – akiknek még eligazítóan szólhat az üzenet.  
 

Szent Imre ünnepnapja van, az ő életének üzenetéről szólok, 
amikor a szentmisét a magyar ifjúságért,  

a magyar fiatalokért ajánljuk fel! 

 

Kicsit távoli utazásról kell megérkeznünk ide, csak néhány gondolat erejéig szeretném 
meghatározni ezt az utat. Ezer esztendővel ezelőtt az emberek gondolkodását mitikus irány 
határozta meg. Az életükbe beleszőtték azt az igazságot, amely hitük szerint gazdagabb 
világról szól. Nem egyszerű megérteni ezer évvel ezelőtti körülmények jellegét, jelentőségét, 
az akkori emberek gondolkodását, magatartását. 
 

Abban az időben a magyarok az új hit igazságára csodálkoztak rá és ez az új hit határozta meg 
a gondolkodásukat is. Ebben a legfontosabb üzenet az volt, hogy számukra mi az Isten 

akarata, ezt kutatták és személyre szólóan keresték, mert az Isten akaratához való igazodás 
határozta meg az életük jövőjét és határozta meg a tökéletességre való törekvésüket.  
 

Isten akarata egybevágott – mondhatom így még ma is – 

az életszentségre való törekvésükkel! 

 

Imre herceg életének egy sajátos eseménye felfed valamit ebből a titokból. Szokása szerint 
gyakorta éjnek idején elvonult imádkozni Veszprémben a várhegyen található Szent György 
templomba. Leghűségesebb szolgája elkísérte. Ahogy a nagy legendából tudjuk, titokban, 
alkalmakként édesapja is figyelő tekintetével követte imáját.  
 

Imre herceg egy alkalommal azért fohászkodott, hogy az Úr mutassa meg neki az akaratát, mi 
az ő életútja! Valamilyen égi sugallatra szembesült Isten akaratával és a döntését is meghozta:  
 

Lemondott a földi szerelemről! 

Sajátos! Később Imre herceg így indokolta ezt a döntését: 
A legmagasabbakra vágyakoztam! 
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Ahogy múltak az évszázadok, a Szent Imre eszmeiségének üzenetéből mindig vissza-vissza 

vett a világ – mondhatom így is – az európai kereszténység és ez a fajta felhívás egyre 
szelídült. A XX. századra a Szent Imre eszmeiség annyit jelentett, hogy az ő példája felhívás 
volt a magyar ifjaknak erre a nagy küldetésre:  
 

A házasságig őrizzék meg tisztaságukat! 

 

Ezáltal alkalmassá váljanak arra, hogy valakinek hűséges felesége, férje lehessenek és igazi 
családot alapíthassanak, vagy a papságot, a szerzetesi életet válasszák. 
 

A kérdés az, miben ismerhetjük fel Szent Imrének ma is érvényes üzenetét? Ehhez körül kell 
néznünk a királyi család életében, sajátosan azon kell elgondolkodni, hogy ebben a családban 
más is lehetett volna Szent Imre hitre nevelője, tanítómestere. A királyi udvar tanítója hitre 
nevelő és tudományra oktató volt. Akár bizánci keresztény pap, vagy szerzetes is lehetett 

volna a nevelője. Nagyanyjától ismerte a bizánci kereszténység értékeit. Lehetett volna szülei 
nyomán, - bajor Gizella jelenléte okán - bajor szerzetes is a nevelő. 
 

Itt van István királynak, mint családfőnek  
valamilyen égi elhivatottsága! 

 

István a koronát Rómából kérte, II. Szilveszter pápától, aki germán volt. Ezzel a döntésével 
megszabadult az esetleges bizánci hűbéresi kapcsolattól és a bajor uralomtól is. 
Valamiképpen ez az ihletettség jelenik itt meg és abban is, hogy Imre nevelője Gellért volt, 
olasz bencés szerzetes, aki Velencéből érkezett ide sajátos úton, mindenki tudja, hogyan. 
 

Isván király találkozott Gellérttel, akkor egyértelmű volt a döntés, hogy meghívja udvarába. 
Egyetlen utódjának a lehetőséget szerette volna megteremteni, hogy fölkészüljön az utódlásra, 
miközben valószínűleg István tudott Imre herceg fogadalmáról. Ne felejtsük el, az égi 
fogadalmak fölötte állnak az emberi praktikáknak és a kormányzás különböző lehetőségein is. 
 

Gellért igazi, - mai fogalmakkal élve - politikamentes kereszténységet hozott el a magyar 
királyi udvarba és Imre hercegnek. István király, amikor Gellérttel találkozott, tőle hallotta azt 
a felszabadító üzenetet a napba öltözött Asszonyról, amelybe aztán belekapaszkodott István 
akkor, amikor halálakor egyedül maradt az utódlás kérdésében és felajánlotta a Szent Szűznek 
országunkat, népünket. Ennek köszönhetjük, hogy még vagyunk ennyien! István király utolsó 
mentsvárként ajánlotta fel nemzetünket, koronáját a Szűzanyának! 

 

Ha Szent Imre üzenetét szeretnénk ma magunk számára összerakni, akkor azokra a tanítási 
elemekre kell gondolnunk, amely elemek Gellért tanításával, oktatásával fölépítették Szent 
Imre elkötelezett keresztény életét. Valamiben még odafordulhatunk Szent Imréhez ebben a 
mai korban, amelyben - csúnya szóval - mintha nem lenne semmi üzenete ma már Európában, 
Magyarországon a Szent Imre eszmeiségnek.  
 

Nem szabad elfelejteni, hogy Imre hercegnek ez a hősi elkötelezettsége nem pillanat műve 
volt. Ez olyan értékekre épült, amely hitelessé tette az ő döntését. A gellérti tanítás három 
elemét szeretném a testvéreknek felsorolni. A mi keresztény döntéseink – erre van szükség 
Európában, Magyarországon, ha még valaki reménykedik Európa és Magyarország jövőjében 
– mert ha tetszik, ha nem, nincs más útja a jövőnek, csak az az értékrend, amire ráépülhet 
olyan emberi élet, amely alkalmassá válik és méltó is arra, hogy elkötelezze magát az isteni 
értékek mellett. Vagy ha így tetszik, újra kutassa, mi az Isten akarata velem. Mi az Isten 
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akarata nemzetünkkel, mi az Isten akarata Európával. Ha ez a kérdés nem jön újra elő, akkor 
nyugodtan becsukhatjuk a templomok ajtaját! E nélkül lassan kiürülnek a templomok 
Magyarországon, Európában is. 
 

A kérdés az, hogy lesznek-e kevesek, akik legalább kovászként képesek valamit megjeleníteni 
ebből az örökségből. Mi ez a három elem? Nagyon egyszerű dolgokat mondok, mint ahogy 
abban az időben, ezer évvel ezelőtt, nem a mi komplikált gondolataink jelentek meg Gellért 
üzenetében, tanításában. 

 

Első az emberi jóság. A második a lelki erősség. A harmadik az alázatosság. 
Imre herceg ezen a három területen gazdagította lelki életét 

és jutott el Isten akaratának a követésére! 

 

A jóság 
Roppant egyszerű, aki emberi életet akar élni, annak jót kell tenni a másik embernek, a másik 

emberrel. Ez a nagyon egyszerű igazság, amit én évek során oly sokszor előhoztam az 
igehirdetésben. Jó csak az lehet, aki jót tesz! E nélkül a jótettek nélkül ábránd az, hogy valaki 
élete a jóságban gazdagodik. A jóság alap emberi magatartás. E nélkül az alapmagatartás 
nélkül nem lehet együtt élni. Akiben ez az érték nem mindennapi, annak az embernek 
nincsenek, nem lehetnek emberi kapcsolatai. Ezt még így lehetne mondani:  
 

Csak azt tedd, amit te is szeretnél, hogy neked tegyenek az emberek! 

Azt ne tedd a másik embernek, 
 amit nem szeretnél, hogy neked tegyenek! 

 

A lelki erősség  
A lelki erősség azért fontos, hogy a sikerek el ne kápráztassák, a kudarcok, vereségek tönkre 
ne tegyék az embert. Csak az képes elbírni a győzelmeket, elviselni a vereségeket, akinek 

lelki ereje van. A pogány üzeni:  
 

Imádkozni kell azért, hogy az emberi testben ép legyen a lélek! 

 

A lelki erősség a lélek ereje! Gyönge lélek elszáll a sikerek nyomán, összetörik a kudarcok 
alatt. Hogyan lehet lelki erősségre jutni? Mit mond a pogány bölcs is? Imádkozni kell azért, 
hogy, hogy, hogy… Imádság! Ilyen egyszerű! Rá kell újra szokni az imádságra! Aki 
imádkozik, az Isten Lelkét kéri a maga számára! Aki a maga lelkére hagyatkozik, annak az 
életútja zsákutca. Gellértnek ez a másik tanácsa. Ez Imre herceget éjszakai imádságokra vitte 
el a templomba, mert az Isten akaratát kereste! A lelki erő abban az emberben tud érvényre 
jutni, aki az Istennel szövetkezik! Ennek legegyszerűbb módja az imádság! 

 

Az alázat  
Az alázatról annyi mindent mondtak és mondanak. Mi mindent jelent? Nagyon egyszerű 
választ adott Gellért és én ezt ismételem, ő is a Bibliából vette. Az alázatos ember Istentől 
várja az elismerést! Ez az alázatosság alfája. A többi lépés azt jelenti, hogy amikor mindent 
megtettünk, akkor mondjuk azt, hogy haszontalan szolgák vagyunk, hiszen csak azt tettük, 
ami a kötelességünk, semmi többet! Nehogy elragadjon bennünket egy-egy cselekedetünk és 
mindent magunknak tulajdonítsunk.  
 

Az alázatos ember az Istentől várja 

 tettei mérlegét és elismerését! 
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Ha mindezeket a kérdéseket a mai ember kész elfogadni, magáévá tenni, akkor ezekben az 
értékekben kell megerősödni! Nyilvánvaló, csak az fordul ezek felé az értékek felé, aki Isten 
akaratának akar megfelelni. Ha azt akarjuk, hogy a fiaink, unokáink alkalmasak és képesek 
legyenek arra, hogy házas életet éljenek, családi életet éljenek, vagy papi, szerzetesi utat 
válasszanak, ezekben az értékekben kell megerősödni! Akkor talán van remény arra, hogy 
olyan döntéseket hozunk, amelyek az életünknek értelmet adnak, célt és utat mutatnak. 
 

Ünnepelünk! Ma Szent Imre eszménye hogyan van jelen - nem a világban, a világ már régen 
nem foglalkozik ezekkel a kérdésekkel - a keresztények életében? Jézus mondja: 
változtassátok meg gondolkodásotokat és törekedjetek megismerni, mi a helyes, mi a kedves 

Isten előtt! Mi az, ami tökéletességre vezet el bennünket? Erről nem mondhatunk le! Ma azt 
tapasztaljuk, hogy minderről lemondott Európa, lemondtunk mi magyarok is.  
 

A kérdés az, hogy lesznek-e kevesek legalább, 
akik mindezt komolyan gondolják, 

mert értékek nélkül nem lehet életet építeni, 
nemzetet építeni, országot fönntartani! 

Mi mégis szeretnénk bizakodni! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek!  
Most, amikor az Úr imádságát imádkozzuk, akkor gondoljunk a saját gyerekeinkre, az 
unokáinkra. Tudom, a világ ma olyan, hogy nem egyszerű a gyerekek gondolkodását 
befolyásolni. Elviszi őket a világ! Azért azt ne adjuk fel: az első nevelő a család! Nagy a 
felelősségünk! Imádkozzunk, mert a jövőnkről van szó fiainkban és az unokáinkban! 
 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Szeretném megköszönni, hogy legalább ennyien még reménykednek a 
jövőben. Aki ma kész ünnepelni ebben a szellemben, az bízik a jövőben! Új világ van, új 
időket élünk! Tegnap itt volt a német külügyminiszter, aki baloldali gondolkodású ember. A 
találkozáskor az volt a kérdés, mi a különbség a 30 évvel ezelőtti világ és a mostani világ 
között. Akkor az embereket nem kellett kérni, hogy jót tegyenek. Jót akartak tenni, ma kérjük 
őket, a legtöbben agyonhallgatják a kérést. Fel kell építeni újra a reményt! 

 

Köszönöm a hangotokat, egy kis ajándék a régi világból, egy töredék abból a világból, amit 
én elhagytam a betegek érdekében, a betegek kedvéért! Egy kicsi visszajött ebből a világból.  
Aztán megy tovább a világ, nem tudom, hogyan, csak-csak lesznek, akik többet gondolnak az 
életről, mint az egyéni érdekük! Köszönöm szépen az együtt ünneplést. Évike, neked 
különösképpen köszönöm a „Pánis angelicus” ajándékot, ez nekem a legkedvesebb ajándék!  
 

Tihanyi Gábor pár szóval köszönti Imre Atyát! 

 


